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 گام بلند بانک  صادرات ایران 
در تامین مالی صنعت فولاد

بانک صادرات ایران با هدف توســعه صنعت فولاد 
و کمــک به تقویت زنجیــره تأمین در این صنعت 
در  بیست و پنجمین همایش پژوهشگران صنعت 
فولاد کشور در جزیره کیش با سه شرکت فولادی 

کشور تفاهم نامه همکاری امضا کرد.
یاســر مرادی، عضــو اجرایی هیأت مدیــره بانک 
صادرات ایران با حضور در این همایش بین المللی 
که تحت عنوان ســمپوزیوم فولاد ۱۴۰۲ در مرکز 
همایش ها و نمایشگاه بین المللی کیش برگزار شد، 
ضمن دیدار و نشست با مدیران برخی شرکت ها از 
جمله فولاد خوزســتان، فولاد آلیاژی ایران، فولاد 
کاوه کیــش و فولاد مبارکه اصفهــان، صبا فولاد، 
فولاد هرمزگان، فولاد اکســین، شــرکت اکتشاف 
معــادن و صنایع غدیــر و گروه ســرمایه گذاری 
بین المللی ارزش، با مدیران ســه شــرکت »ذوب 
آهــن اصفهان«، »ســنگ آهن مرکــزی ایران« و 
»ســرمایه گذاری آرین حدید« تفاهم نامه توســعه 
همکاری امضا کرد.عضو اجرایی هیأت مدیره بانک 
صادرات ایران در بیــان قابلیت ها و توانمندی های 
این بانک برای کمک به صنعت فولاد کشور گفت: 
ایران در رده کشــورهای بزرگ تولیدکننده فولاد 
در دنیا اســت. ظرفیت تولید فولاد کشور با وجود 
تنگناها و مشکلات ســال های اخیر، به سرعت در 
حال رشــد است تا جایی که در حال حاضر سالانه 
ظرفیت تولید ۴۵ میلیــون تن فولاد وجود دارد و 
بر اساس پیش بینی ها این ظرفیت تا افق ۱۴۰۴ به 

۵۵ میلیون تن خواهد رسید.

 تقدیر تعاونی های برتر 
از حمایت های بانک توسعه تعاون

فعالان و تعاونی های برتر در دوازدهمین جشنواره 
ملــی تعالی مدیریت تعاونــی و چهاردهمین دوره 
تجلیــل از فعالان و پیشکســوتان از حمایت های 

همه جانبه بانک توسعه تعاون قدردانی نمودند.
شیخ حسینی مدیر عامل بانک توسعه تعاون ضمن 
ســخنانی در این مراســم تحول و تنوع در تامین 
مالی بخش تعــاون را لازم و از عوامل مهم و تاثیر 
گذار در رســیدن بخش تعاون به تعالی دانســت و 
افــزود: تأمین مالی زنجیره ای شــیوه ای از تأمین 
مالی است که در آن، تأمین مالی مبتنی بر جریان 
واقعی کالا و خدمت و تأمین اعتبار در طول زنجیره 
صورت می پذیــرد که امکان ارتبــاط مالی میان 
تامین کنندگان، تولید کنندگان، عرضه کنندگان، 
ارکان تامیــن مواد اولیه و توزیــع کالا و خدمات 
را بــدون کمترین نیاز بــه مکانیزم خلق پول و بی 
نیاز از نقدینگی زائد فراهم می ســازد که می توان 
جایگزینی مناسب شیوه سنتی به عنوان راهکاری 
موثــر برای مهار تورم و رشــد تولید باشد.شــیخ 
حســینی ادامه داد: تمرکز بــر هدایت منابع بانک 
به سمت تعاونی های تولیدی و smeها و افزایش 
ســهم بخش هــای واقعی و تولیــدی در پرتفوی 
تسهیلات بانک، رعایت انضباط مالی و اعتباری در 
عملیات اصلی بانک ، تســهیل گری و توسعه سایر 
ابزار های تامین مالی می تواند نقش آفرینی بانک را 
در تحقق شعار سال و پیشبرد راهبردهای اقتصادی 
و تعاونی کشور به نحو مناسبی جلوه گر سازد و در 
این مسیر سهم تســهیلات خارج از بخش تولید و 

تعاون را به حداقل برساند.

 انتشار نسخه جدید اندرویدی 
همراه بانک توسعه صادرات ایران 

نسخه جدید اندرویدی همراه بانک توسعه صادرات 
ایران منتشر شد.

 مدیریــت امور فناوری اطلاعــات و امنیت فضای 
مجازی بانک توســعه صادرات ایــران ضمن اعلام 
خبر انتشار نســخه جدید اندرویدی هما بانک، از 
مشــتریان و کاربران خواست نسخه قبلی این نرم 
افزار هما را از روی گوشــی خود حذف کرده و در 
ادامه نرم افزار جدید را از وب ســایت این بانک به 
آدرس www.edbi.ir بخش خدمات الکترونیک، 
دانلود و نصب کنند. از امتیازات نسخه جدید همراه 
بانک توسعه صادرات ایران می توان ارتقاء امنیتی 

این نرم افزار را برشمرد.

 بررسی عملکرد شش ماهه اول
 بانک صنعت و معدن 

عملکرد شــش ماهه اول سال ۱۴۰۲ بانک صنعت 
و معــدن  بــا حضــور مدیرعامل، اعضــای هیأت 
 مدیره و هیأت عامل و مدیران ســتادی و استانی 

بررسی شد.
در همایشی که با حضور مدیرعامل، اعضای هیأت 
مدیره و هیأت عامل و مدیران ستادی و استانی در 
مجتمع فرهنگی و ورزشــی کلاردشت برگزار شد، 
حسین عسکری عضو هیأت مدیره این بانک ضمن 
تقدیر از عملکرد تمامــی کارکنان بانک در تحقق 
اهداف و برنامه ها عنوان داشت: نظام مالی و بانکی، 
زیرســاخت نرم توسعه اقتصادی است؛ کشور ما در 
رتبه ۴۱ ام اقتصادی در جهان قرار دارد؛ بر اساس 
ارزش منابــع طبیعی ایران در رتبه پنجم قرار دارد 
و از لحــاظ رتبه بندی هوش نیز مــردم ایران در 
مقام چهارم در جهان قراردارند، اما چرا نتوانســته 
ایم از منابع طبیعی و ســرمایه انســانی که از آن 
برخورداریم، درست اســتفاده کنیم؟ پاسخ را باید 
در مواردی مانند ســاختار مدیریتی، سیستم بهره 
وری و فرهنــگ کار، قوانین و مقررات و یا شــاید 
بوروکراســی اداری یا ساختار تفکری مردم جست 
.وی در ادامه از تأثیر صنعت مالی بالاخص شــبکه 

بانکی بر اقتصاد سخن گفت.

گزارشاخبـــار

درحالی بانک مســکن از افزایش ســقف وام خرید اوراق 
حق تقدم بــرای خانوارهای دارای ۴ فرزنــد خبر داده که 

مبلغ قسط ماهانه این وام حدود ۳۷ میلیون تومان است.
به گزارش تســنیم، بانک مســکن از افزایش ســقف وام 
خرید اوراق حق تقدم مسکن )تسه( تا یک میلیارد و 9۲۰ 
میلیون تومان برای خانوارهــای دارای ۴ فرزرند خبر داد.
بر این اســاس در راستای اجرا قانون »حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت«، سقف تسهیلات خرید و تعمیر مسکن از 
محل اوراق ممتاز به ازای هر فرزند زیر ۲۰ سال و حداکثر 

تا ۴ فرزند افزایش یافت.
به ازای یک فرزند زیر ۲۰ ســال سن ۲۵ درصد، دو فرزند 
زیر ۲۰ سال ۵۰ درصد، سه فرزند زیر ۲۰ سال ۷۵ درصد 
و ۴ فرزند زیر ۲۰ سال سن ۱۰۰ درصد به سقف تسهیلات 

خرید و تعمیر مسکن اضافه می شود.
دوره بازپرداخت تســهیلات موضوع این دســتورالعمل در 
تقســیط به روش ساده، به ازای هر فرزند زیر ۲۰ سال سن، 
به میزان ۲ ســال )در مجموع بــرای ۵ فرزند و حداکثر تا 

سقف ۱۰ سال( قابل افزایش است.
بر اســاس قانون حمایــت از خانــواده و جوانی جمعیت، 
اعطای این تســهیلات مشروط به آن است که نرخ باروری 
شهرســتان محل تولد پدر و فرزند بالاتر از ۲.۵ نباشــد. با 
توجه به مهلت زمان اجرا قانون، اعطای تسهیلات موضوع 
این دســتورالعمل حداکثر تا آبان مــاه ۱۴۰۷ امکان پذیر 
خواهد بود. در زمان حاضر ســقف تسهیلات خرید مسکن 
از محــل اوراق ممتــاز بــرای متقاضیان در شــهر تهران 
به صورت انفرادی ۴۰۰ میلیون تومان و برای زوجین 8۰۰ 
میلیون تومان و سقف تسهیلات جعاله )تعمیر( مسکن در 
تمامی شهرهای کشــور ۱6۰ میلیون تومان است.چنانچه 
خانواده ای دارای ۴ فرزند زیر ۲۰ ســال سن باشند و پدر 
به همراه فرزندان متولد شــهر تهران باشند؛ براساس قانون 

»حمایــت از خانواده و جوانی جمعیــت« این خانواده در 
حالــت انفرادی می تواند عــلاوه بــر ۴۰۰ میلیون تومان 
تســهیلات خرید مســکن به ازای هر فرزند ۱۰۰ میلیون 
دیگــر و در مجموع تا ســقف 8۰۰ میلیــون تومان برای 
خریــد مســکن و همچنین برای تعمیر مســکن علاوه بر 
۱6۰ میلیــون تومان، به ازای هر فرزند ۴۰ میلیون تومان و 
به عبارتی تا ۳۲۰ میلیون تومان درقالب تسهیلات جعاله از 

محل اوراق ممتاز بانک مسکن استفاده کند.
سقف تســهیلات قابل اســتفاده زوجین در شهر تهران از 
محل اوراق ممتاز برای خرید مســکن یک میلیارد و 6۰۰ 

میلیون تومان و جعاله مسکن ۳۲۰ میلیون تومان است.
برای دریافــت وام جدید خرید مســکن، متقاضی تهرانی 
بایــد معادل ۲ برابر مبلغ وام یعنی ۳8۴۰ برگه اوراق حق 

تقــدم را خریداری کند. با وجــود ریزش ۵۰ هزار واحدی 
شــاخص بورس، اما نرخ اوراق حق تقدم وام مســکن روند 
افزایشــی داشته و به طور متوسط به حدود 99 هزار تومان 
افزایش یافته اســت.به این ترتیب در ابتــدا متقاضی وام 
جدید مســکن که البته هنوز دســتورالعمل های آن برای 
 شعب بانک مسکن ابلاغ نشــده، باید ۳8۰ میلیون تومان 

هزینه کند. 
از سوی دیگر با توجه به جزئیات اعلام شده از سوی بانک 
مســکن به ازای هر فرزند و تا ۵ فرزند ۱۰ ســال به دوره 
بازپرداخت اقســاط وام افزوده می شــود. یعنی بازپرداخت 
کنونی از ۱۲ ســال در روش ســاده به ۲۲ ســال افزایش 
می یابــد. در این روش اقســاط ماهانه کمــی بیش از ۳۷ 
میلیون تومان اســت، جمع کل اقساط حدود 9 میلیارد و 

۷8۰ میلیون تومان خواهد بود.کل سود وام یک میلیارد و 
9۲۰ میلیون تومانی بالغ بر ۷ میلیارد و 86۰ میلیون تومان 
خواهد بود. وام کنونــی تعمیر )جعاله( دوره بازپرداخت ۵ 
ساله دارد که در وام جدید مشخص نیست دوره بازپرداخت 

آن افزایش می یابد یا خیر.
در همین حال ســقف تســهیلات خریــد و جعاله تعمیر 
مسکن از محل اوراق ممتاز موضوع ماده )9( قانون حمایت 
از خانواده و جمعیــت افزایش یافت.قانون جوانی جمعیت 
که از اواخر مهر ماه ســال ۱۴۰۰ به تصویب رسید تمامی 
دستگاه ها ملزم شدند که این قانون را در کشور اجرا کنند 
یکی از دستگاه های که ملزم به اجرای این قانون شد وزارت 
راه وشهرسازی بود که مقرر شد به خانواده های دارای سه 

فرزند و بیشتر زمین اعطا کند.

قسط ۳۷ میلیون تومانی وام 1/9 میلیاردی خرید مسکن 

سود 7/8 میلیارد تومانی وام جدید

وزیر اقتصاد با اشــاره به حملات روانی به اقتصاد برای افزایش قیمت دلار گفت: 
بعضا اینگونه القا می کنند که از ماه آینده فلان کالا کمیاب می شود و بعضاً باعث 
می شــوند تا قبل از یک ماه این اتفاق رخ دهد ایــن متغیرهای روانی به اقتصاد 

کشور صدمه می زند.
 احسان خاندوزی در همایش نکوداشت پدافند غیرعامل گفت: از ابتدای ۱۳9۰ 
موضوع دشــمنی ها و عملیات ســایبری در کشــور ما تشدید شــد که اقدامات 
ارزشــمندی برای مقابله با آن انجام شده و در بسیاری مواقع برای جامعه گفته 
نمی شــود اما بعضا هر چند ســاعت یک بار یا در هر ساعت چندین بار عملیات 
ســایبری به زیرساخت های کشور انجام می شــود اما کمتر اتفاق افتاده که دچار 

شکست و خسارت سیستمی شویم.
خاندوزی گفت: در اقتصاد کشور باید پدافند غیرعامل را برای مقابله با تهدیدات 
جــدی بگیریم، با وجود مصون ســازی عینی در ۱۲ ســال گذشــته در عرصه 
آســیب های روانی که جامعه با آن مواجه می شود به اندازه کافی موفق نبودیم؛ 

زیرا جریان های رسانه ای بیگانه در این جهت حرکت می کنند.

وزیر اقتصاد با اشاره به حملات روانی به اقتصاد کشور از طریق رسانه ها گفت:در 
یــک فقره القا می کنند که از ماه آینده فلان کالا کمیاب می شــود و بعضاً باعث 
می شــوند تا قبل از یک ماه این اتفاق رخ دهد ایــن متغیرهای روانی به اقتصاد 
کشــور صدمه می زند.خاندوزی تصریح کرد: در جنگ اخیر فلسطین، رسانه های 
بیگانه تلاش می کنند بگویند نرخ ارز در سال ۱۴۰۳ به عدد مشخصی می رسد تا 
ذهنیت فعالان تجاری و اقتصادی را تحت تاثیر قرار دهند. در این بخش مقداری 
آسیب پذیری و شکنندگی وجود دارد که نباید بگذاریم مرجعیت به تریبون های 

بیگانه برسد.

وزیر اقتصاد بــا بیان اینکه در پدافند غیرعامــل در موضوعات اقتصادی باید به 
اســتقبال مخاطرات آینده برویم، گفت: توقع ما از همــکاران در کمیته پدافند 
غیرعامل این اســت که قدری فراتــر نگاه کنند و اگر قرار اســت اتفاقی بیفتد 
اقدامات پیشدستانه را انجام دهند تا سیستم های اقتصادی آسیب پذیری کمتری 
را ببینند و در صورت بروز اتفاق کارکرد سیســتم ســریعا به مســیر اصلی خود 

برگردد.
در پایان این نشســت، مجید عشــقی در جمع خبرنگاران با اشاره به دلیل افت 
شاخص بورس، اظهار داشت: افت و خیز شاخص به عوامل متعددی بستگی دارد 
اما این روزها به دلیل ریســک سیاسی که به وجود آمده به دلیل شرایط ریسک 
سیســتماتیک، بازار ســرمایه به آن عکس العمل منفی نشان داده  و قطعا کنترل 
خواهد شد. درباره تعطیلی بورس ایران در این شرایط باید در شورای عالی بورس 
تصمیم گیری شــود.رییس ســازمان بورس درباره واریز ۱۰۰۰ میلیارد تومانی 
صندوق توســعه ملی به بازار سرمایه گفت: تا پایان ســال 6هزار میلیارد تومان 

دیگر از محل صندوق توسعه ملی واریز خواهد شد.

وزیر اقتصاد:

 در برابر حملات روانی به اقتصاد 
آسیب پذیریم

وزیر صنعت، معدن و تجــارت درباره وضعیت برکناری 
ســلاح ورزی از ریاســت اتاق بازرگانی ایران، گفت: به 
 زودی نتیجــه جلســه شــورای عالی نظــارت را اعلام 

خواهم کرد.
عباس علی آبادی در حاشــیه بازدید از نمایشگاه لوازم 
خانگی در جمــع خبرنگاران دربــاره وضعیت برکناری 
سلاح ورزی از ریاست اتاق بازرگانی ایران، اظهار داشت: 
در ایــن خصوص فعلا صحبتی ندارم، اما به زودی درباره 
آن صحبت خواهم کرد. پس از چهار ماه تاخیر، جلســه 
نهایی شــورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی بعداز ظهر 
روز یکشــنبه اول آبان  با حضور اعضای این شورا شامل 
وزیر صمت به عنوان رئیس شــورا، وزیــر اقتصاد، وزیر 
جهاد کشــاورزی، رئیس ســازمان ملی استاندارد و سه 
نفر از اعضای اتاق بازرگانی برگزار شــد تا درباره تعیین 
تکلیف انتخابات غیرقانونی هیات رئیســه اتاق بازرگانی 

ایران تصمیم گیری کنند.
در این جلســه که بیش از 6 ســاعت به طول انجامید، 
پس از بررســی ابعاد مختلف ایــن ماجرا و تخلفاتی که 
در جریان برگزاری انتخابات هیات رئیسه اتاق بازرگانی 
ایران انجام شــد، صورت جلسه ابطال انتخابات تنظیم و 
به اتفاق آرا به تصویب رســید. پیش از این علی بهادری 

جهرمی، سخنگوی دولت هم در اظهاراتی درباره ریاست 
حســین ســلاح ورزی در اتاق ایران گفته بود: تکلیف 
صلاحیت سلاح ورزی کاملا روشن است و هیات نظارت 
که یک نهاد فرا قوه ای اســت به محض تشــکیل جلسه 
ریاســت ایشان را تعیین تکلیف می کند. دولت به عنوان 
نهاد نظارتی اظهار نظرش را کرده اســت و نهاد مربوطه 

در دولت شفاف اعلام کرده که واجد صلاحیت نیست.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در مورد شبهه امضای خارج 
از جلســه اعضای شــورای عالی نظارت اتــاق بازرگانی 
گفت: کســانی که در این زمینه مدعی هستند امضای 
خارج از جلســه غیرقانونی است، باید یک دور قانون را 
بررسی کنند.سید احســان خاندوزی در حاشیه برنامه 
هفتــه پدافند غیر عامل در ســازمان بورس و در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: امضای اعضای حاضر در جلسه 
شــورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانــی ایران )در مورد 
برکناری ســلاح ورزی( و صورت جلسه هیات نظارت بر 
انتخابات اتاق بازرگانی ایران به صورت قانونی اخذ شده 

و مشکلی در این حوزه وجود ندارد.
ســخنگوی اقتصــادی دولت گفت: کســانی که در این 
زمینه مدعی هســتند، جمع آوری امضا خارج از جلسه 

غیرقانونی است، باید یک دور قانون را بررسی کنند.

ناگفته های وزیر صمت درباره »برکناری سلاح ورزی« 
آمارهای رســمی نشــان می دهد که علیرغــم افزایش 
واردات کالاهای اولیه، واســطه ای، سرمایه ای و مصرفی 
در نیمه اول امسال نسبت به نیمه اول پارسال، ارز مورد 
نیاز از ســوی بانک مرکزی تامین شده و از ذخایر ارزی 
آزاد شده در حســاب بانک های قطر نیز هنوز استفاده 

نشده است.
آمار عملکرد واردات شــش ماهه رســمی منتشر شده 
نشــان می دهد با وجود کاهش صــادرات، واردات انواع 
کالاها افزایش یافته اســت و در صورت دقت بیشتر در 
جزییات و ترکیب واردات این کالاها مشــخص می شود 
که بخش عمده ای از آنها کالاهای سرمایه ای و واسطه ای 
بوده که به منظور تحقق رشــد تولید و کاهش تورم که 
همان شعار سال است در حال انجام بوده و آمارها بیانگر 

همین موضوع است.
در ایــن بــازه زمانی با وجــود رشــد واردات کالاهای 
سرمایه ای و واسطه ای سهم واردات کالاهای مصرفی از 
۱۳ درصد به ۱۰ درصد کاهش پیدا کرده است. از سوی 
دیگر سهم واردات کالاهای اولیه و واسطه ای و کالاهای 
ســرمایه ای به ترتیب از ۷۱.۳ درصد و ۱۵.۲ درصد در 
شش ماهه نخست سال گذشته به ۷۳.۳ درصد و ۱6.۵ 
درصد در نیمه امســال رسیده است.بررسی بیشتر اعداد 

و ارقام گویای همین مسئله است، چراکه در شش ماهه 
نخست سال گذشــته بیش از ۱8.۵ میلیارد دلار صرف 
واردات کالاهای اولیه و واســطه ای شده بود که امسال 
به ۲۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار رسید.سهم کالاهای 
ســرمایه ای و مصرفی نیــز از کل از واردات گمرکی در 
سال گذشــته به ترتیب ۳.9 میلیارد دلار و ۳.۵ میلیارد 
دلار بوده که در شــش ماهه نخست امسال این عدد به 
ترتیب به پنج میلیارد دلار و ســه میلیارد دلار افزایش 

یافته است.
این آمار بیانگر دســت پر بانک مرکزی در تامین ذخائر 
ارزی بــرای واردات اســت و اخبار و جــداول مربوطه 
نیز دربــاره ترکیب واردات نشــان می دهد که شــش 
میلیارد دلار آزاد شــده در حســاب های بانک مرکزی 
در قطــر جزو ذخائری اســت که بانــک مرکزی نیازی 
به اســتفاده از آنها تاکنون نداشــته و برای واردات این 
کالاها نیز از این ذخائر اســتفاده نکرده اســت، چراکه 
نــه تنها منابــع ارزی بــرای واردات ایــن کالاها کافی 
بوده اســت، بلکه روز گذشــته نیز یک مقام خزانه داری 
آمریکا در ایــن باره اعلام کرده بود که ایران از شــش 
 میلیارد دلار آزاد شــده در حســاب های قطر اســتفاده 

نکرده است.

افزایش واردات بدون استفاده از ذخائر ارزی ایران در قطر

1۴ ماه از مهلت واگذاری خودروسازان گذشت

هیچ اقدامی نشد!
۱۴ مــاه از موعد زمانی تعیین شــده توســط رئیس جمهوری بــرای واگذاری 
خودروســازی ها می گذرد، اما بررسی ها نشان می دهد که هیچ پیشرفت خاصی 

در مساله واگذاری ها به وجود نیامده است.
 ۱۱ اسفند ماه سال ۱۴۰۰، رئیس جمهوری در خلال صدور 8 فرمان برای بهبود 
عملکرد صنعت خودروسازی، واگذاری مدیریت دولتی شرکت های خودروسازی 
را نیــز مورد تاکید قرار داد؛ بر اســاس این فرمان، مقرر شــد واگذاری مدیریت 
دولتی شــرکت های خودروســازی ایران خودرو و سایپا حداکثر ظرف 6 ماه بعد 

یعنی تا پایان شهریور ماه سال ۱۴۰۱ به بخش غیردولتی تعیین تکلیف شود.
بــا این حال ۱۴ ماه از موعد زمانی تعیین شــده توســط رئیس جمهوری برای 
واگذاری خودروســازان می گذرد، اما بررسی ها نشــان می دهد که نه تنها هیچ 
پیشرفت خاصی در مساله واگذاری ها به وجود نیامده است بلکه به نظر می رسد 

دنده عقب هم در این حوزه داشته ایم.
در این رابطه احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی به تازگی گفته است 
که »در دوره فعالیت وزیر پیشــین صنعت، معدن و تجارت، توافقی در رابطه به 
مســیر واگذاری شرکت های خودروسازی با ســازمان خصوصی سازی و وزارت 
صمت انجام شده بود که اجرای بخشی از آن شروع شد، اما به دلیل تغییراتی که 
در وزارت صمت اتفاق افتاد، این کار متوقف شد.«وی ابراز امیدواری کرده است 
کــه »به زودی توافق جدیدی با آقای علی آبادی وزیر صمت، درباره چگونگی به 

سرانجام رسیدن این مسیر با سازمان خصوصی سازی انجام شود.«

در واقع بعد از گذشت یک سال از مهلت رئیس جمهوری به نهادهای دولتی برای 
تعیین تکلیف واگذاری خودروسازان، وزارت صمت و اقتصاد قرار است در مورد نحوه 
واگذاری ها به توافق برســند. نکته مهم اینکه طبق تاکید مســئولان و کارشناسان 

پیش شرط اصلی واگذاری خودروسازان تعیین تکلیف سهام تودلی آنهاست.
بر این اســاس آنطور که آمار نشان می دهد عدد ســهام دولت در شرکت ایران 
خودرو ۵.۷ درصد و در ســایپا حدود ۱۷ درصد است و اگرچه این اعداد به نظر 
کوچک می رسند اما گزارش مرکز پژوهش های مجلس بیانگر آن است که غیر از 
این دو عدد، ۱۲.۲۱ درصد از سهام ایران خودرو و ۱۵.6 درصد از سهام سایپا در 
اختیار شــرکت های عمومی وابسته و تحت کنترل دولت است. همچنین ۲۵.۲۴ 
درصد از ســهام ایران خودرو و ۳9.66 درصد از ســهام ســایپا تحت نظام سهام 
تودلی اســت.بنابراین هر قدر هم که دولت تاکید کنــد صرفاً ۵.۷ درصد و ۱۷ 
درصد از سهام شرکت های خودروسازی را در اختیار دارد اما با توجه به وضعیت 
ســهام تودلی این شرکت ها )در تعریف ســهام تولدی باید گفت که شرکت های 
زیرمجموعه خودروســازان به صورت مســتقیم و غیرمستقیم سهام شرکت های 
مادر را خریده اند.( می توان گفت که اگر همین ســهام کوچک دولت هم واگذار 
شود، باز هم نقش و سهم دولت پررنگ خواهد بود و عملًا خودروسازان به صورت 
دولتی اداره خواهند شــد و این در حالیســت که سهل انگاری در تعیین تکلیف 
ســهام های تودلی در حالیســت که در صورت واگذاری این سهام ها، به تدریج 
و خود به خود از حجم شــرکت های مادر یعنی ایران خودرو و ســایپا کاسته و 

وضعیت بهره وری و مدیریت هم بهتر می شود.
نکته دیگر اینکه طبق تاکید متولیان، بحث قیمت گذاری دستوری از دیگر موانع 
اصلی پیش روی واگذاری خودروســازان محسوب می شــود چراکه وقتی قیمت 
گذاری محصولی از اختیار صاحبان آن کالا خارج باشــد و یک نهاد قدرت طبق 

دســتورالعمل های خود نســبت به قیمت گذاری کالا اقدام کند، در واقع دست 
تولیدکننده برای کســب ســود بســته می ماند و تولیدکننده مجبور می شود در 
شرایطی اقدام به تولید خودرو کند که می داند با تولید هر دستگاه خودرو به زیان 
شرکت افزوده خواهد شد. بنابراین احتمال اینکه در این شرایط کسی حاضر باشد 

سهام شرکت هایی را بخرد که روز به روز زیان ده تر می شوند، بسیار کم است.
موضــوع دیگر مربوط به خریدار ســهام خودروســازان می شــود؛ طبق تاکید 
کارشناسان بخشی که قرار است خودروسازها را بخرد باید ۳ ویژگی داشته باشد؛ 
نخست اینکه تخصص داشــته و خودروساز باشد، دوم اینکه سرمایه کافی برای 
توســعه صنعت خودرو داشته باشد و سوم اینکه باید بازار صادراتی کافی داشته 
باشــد زیرا برای تبدیل شدن به شرکت سودآور باید صادرات داشت که صادرات 
هم طبقه بندی شده است. این ویژگی ها را شرکت های بزرگ خودروسازی دنیا 
دارند که در حال حاضر ورود این شــرکت ها به ایران به دلایل مختلف از جمله 

تحریم امکانپذیر نیست.
حال اگر در این شــرایط خریدار متخصصی هم برای شــرکت های خودروسازی 
پیدا شــد باید به این ســوال پاسخ داد که آیا این خریدار توان قوت بخشیدن به 
شــرکت هایی با زیان انباشته بالغ بر ۱۴۱ هزار میلیارد تومان و بدهی ۲۵۴ هزار 
میلیارد تومانی را دارد؟ در این صورت کســی که این سهام ها را می خرد چگونه 

می تواند شرکت را به سودآوری برساند؟
همچنین نکته ای که در مورد خرید سهام خودروسازان وجود دارد این است که 
هر وقت این بحث مطرح شده، قطعه سازان برای خرید سهام پیش قدم شده اند 
در حالی که طی سال های گذشته این بخش به دلیل مضیقه های مالی نسبت به 
ارتقای کمی و کیفی تولید، اقدام خاصی نکرده اند، با این حال نســبت به خرید 

سهام خودروسازان، اشتیاق خاصی داشته اند.


